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OSKRBNIKI PLANINSKIH KOČ V SLOVENIJI SE PRITOŽUJEJO NAD SLABO SEZONO '_ 

VSTOP Z NAHRBTNIKOM PREPOVEDAN! 
Ena od osrednjih točk dnevnega reda 11. redne (jesen
ske) seje Upravnega odbora Planinske zveze Slovenije 
bo ocena letošnje planinske sezone. V poročilu Gospo
darske komisije PZS, ki je podlaga za razpravo, je 
zapisano, da »so bila kot vsako leto tudi letos 
pričakovanja planinskih društev, ki upravljajo postojan
ke, velika, zlasti zato, ker že nekaj let — kar od leta 
1993 dalje — obisk v hribih kroji slabo vreme, spre
menljivo v juliju in deževno v septembru, vsi znaki pa 
kažejo, da se zanimanje za obisk hribov povečuje«. 

VZROK: SLABO VREME 

V tej oceni je nato napisano: »Točnih podatkov glede 
obiska v septembru ta čas navadno še ni, vendar je po 
sedaj znanih podatkih obisk približno enak kot prejšnja 
leta, ponekod pa celo slabši. Zaradi nestabilnega 
vremena zlasti za konec tedna je bil obisk tja do 15. 
avgusta v večini koč pod pričakovanji. 
Približno na isti ravni kot lani je bil na Kredarici, pa še to 
v glavnem zaradi nekaterih pomembnih prireditev, ki so 
bile tam v letošnjem poletju, razmeroma dober je bil 
tudi na Vršiču, zelo dober pa v Pogačnikovem domu 
(20 odstotkov bolje kot leta 1995). Kočam v Julijskih 
Alpah se še vedno pozna, da jih ne obiskujejo samo 
enodnevni izletniki, ki se precej ravnajo po vremenu, in 
turisti, ki preživljajo počitnice v Bohinju, na Bledu ali v 
Zgornjesavski in Soški dolini, ampak tudi tisti, ki se od
ločajo za večdnevne izlete zlasti na Triglav, čedalje več 
pa tudi na Prisank, Jalovec, Mangart in Krn. 
Slabši — vsaj glede na pričakovanja — kot sicer pa je 
bil obisk v kočah po Karavankah in Kamniško-Savinj-
skih Alpah. V večini društev in koč, kjer smo povprašali 
za oceno, so se potožili, da so rezultati letos slabši kot 
v preteklem letu, povsod pa kot vzrok navajajo slabo 
vreme. Zlasti se to odraža v kočah, ki ne leže ob trans-
verzali. 

Jutro v Kriški steni 
SLAVICA ŠTIRN 

V čistem zraku 
počivajo vrhovi gora. 
Rojeva se dan; 
čudežni prelivi barv 
drse po skalah 
in se združijo 
v mogočno simfonijo svetlobe. 
Molče prosim kot 
negibno stoječi viharniki. 
Vsenaokrog mir, popoln 
v lastni veličini. 
In neskončna milina. 

Predlog cen in popustov za letošnjo sezono je bil pla
ninskim društvom predstavljen in sprejet na zboru go
spodarjev 13. aprila letos in potem potrjen na seji UO 
PZS v Trenti 15. junija. Po doslej znanih podatkih so 
društva cene in popuste uskladila s tistimi, ki jih je spre
jel UO PZS in glede tega v letošnjem letu nismo prejeli 
nobenih pritožb. Problemi so se pojavili le glede prizna
vanja popustov planincem z lastno posteljnino, ko so 
se oskrbniki izgovarjali, da od društev niso prejeli 
navodil glede tega popusta. 

CENE SO KROJILE OBISK 

So pa cene v letošnjem letu verjetno krojile obisk in 
nočitve v planinskih postojankah. Grob izračun namreč 
pove, da je bilo za štiričlansko družino, ki se je odločila 
za večdnevno potepanje po hribih, prenočevanje s hra
no in pijačo v slovenskih planinskih kočah dražje kot 
enotedenske počitnice na morju na hrvaški obali. Zato 
in tudi zaradi konca vojne in miru je letos precej Slo
vencev zopet odšlo na počitnice na hrvaško morje 
oziroma so se odločili le za enodnevne izlete ter so 
hrano in pijačo nosili s seboj. 
V letošnjem letu smo prejeli več telefonskih in nekaj 
pisnih pritožb na obnašanje oskrbnikov v nekaterih 
kočah. Pritožbe so bile večkrat zaradi sprenevedanja 
oskrbnikov glede dajanja popustov na ekološke spalne 
vreče (planinci so jih prepozno pokazali, od društva ni
majo navodil...), neizdajanja računov za prenočevanje, 
cene pa ni bilo mogoče preveriti, in neprijaznosti oseb
ja do posameznikov. Poseben primer je Koča na Pesku, 
kjer je na vhodu napis, ki prepoveduje vstop v kočo z 
nahrbtniki ter konzumacijo lastne hrane in pijače. 
Že pred nekaj leti so se pričeli v manjšem obsegu na 
planinskih kočah pojavljati reklamni napisi, zlasti na ti
stih ob cestah. Reklamni napisi na planinske koče ne 
sodijo, edina oznaka na koči je lahko le uradna napisna 
tabla z oznako koče. Gospodarska komisija smatra, da 
je potrebno vse reklamne napise takoj odstraniti in bo 
zato do seje UO pripravila predlog hišnega reda oziro
ma »Pogodbe o upravljanju postojanke«. Tam napisa
na določila bodo morala upoštevati tako društva kot 
oskrbniki koč. 

ČISTE GORSKE POTI 

Odkar so se na našem trgu pojavile pločevinke za 
osvežilne brezalkoholne pijače in pivo ter zlasti 1,5-
litrske plastenke, veliko planincev nosi pijačo (mineral
no vodo, kole, pivo in vino) s seboj, saj embalaža ne 
predstavlja več take teže. Vendar se zaradi tega ni 
bistveno povečalo onesnaževanje okolja, smeti je po 
planinskih poteh manj, očitno se je naš trud obrestoval. 
Smeti od koč tudi odvažajo v dolino in jih kurijo. Opozo
riti pa je treba upravljalce koč, da plastenk in tetrapa-
kov ne bi smeli kuriti na odprtem ognju, ampak le v 
pečeh, kjer se razvije zadosti visoka temperatura za 
neškodljivo izgorevanje.)« 


